
 امکان استفاده از یارانه 
در بخش حضوری نمایشگاه 

قائم مقام ســـی و چهارمین دوره نمایشگاه بین المللی 
کتـــاب تهـــران از امکان اســـتفاده از مشـــمولان یارانه 
نمایشـــگاه در بخش حضوری خبر داد.علی رمضانی با 
انتشـــار پیامی در صفحه شخصی اش در فضای مجازی 
نوشـــت:»در پاســـخ به درخواســـت مجموعه ارجمند 
دانشـــجویان، طلاب، اعضای هیأت علمی، اســـتادان 
و به ویـــژه ناشـــران عزیـــز، امـــکان اســـتفاده از یارانه 
اختصاص یافتـــه در بخش حضوری نمایشـــگاه کتاب 
1402 در محـــل مصلای بزرگ امـــام خمینی)ره( فراهم 
شـــد. جزئیات به زودی اعـــلام می شـــود. از همکاران 

تلاشـــگرم در پیشرفت مســـتمر امور سپاسگزارم.«

تصرف، مؤمنی که تسخیر شد 
چاپ ســـوم رمان »تصرف« نوشـــته تورج زاهدی توســـط 
نشـــر نیســـتان وارد بازار کتاب شـــد. زاهدی در »تصرف« 
به ســـراغ روایـــت زندگی انســـان مؤمنی رفته کـــه خود را 
تسخیر شـــده توســـط جنیان شـــیطانی می بیند.زاهدی 
در خط ســـیر پژوهش های خود هیچـــگاه علاقه و تمایلی 
برای خارج شـــدن از خـــط باورهای اعتقـــادی خود و دل 
ســـپردن به جـــادوی روایت های هالیـــوودی از موجودات 
فرازمینی ندارد. او بر این پایه نویســـنده ای  است سنت گرا 
که بـــه بضاعت خود تـــلاش می کند تا ســـوژه های خود از 
موجـــودات فرازمینی را با چهارچوب و اســـلوب شـــرعی و 
دینـــی پذیرفتـــه بیان کنـــد. با ایـــن توصیفـــات »تصرف« 
رمانـــی اســـت ماورای زمینـــی کـــه بـــا توســـل بـــه باورها و 
داشـــته های دینی ســـعی در بیـــان پدیده ای کمتـــر مورد 

توجه قـــرار گرفته در قامت ادبیـــات دارد.

احتمال افزایش یارانه های نمایشگاه 
سی وچهارم 

معـــاون فرهنگـــی ارشـــاد از نامه نـــگاری با بانـــک مرکزی 
برای تســـریع در تخصیص ارز برای واردات کاغذ خبر داد. 
یاســـر احمدوند، معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی، دربـــاره موانع و مشـــکلات اختصـــاص ارز برای 
واردات کاغذ مورد نیاز نشـــر گفت: »برخی از واردکنندگان 
کاغذ در ثبت ســـفارش ها برای زمان تخصیص ارز مشکل 
دارنـــد. همچنیـــن در زمینـــه عـــدم امـــکان جابه جایـــی 
نوع ارز مســـائلی مطـــرح اســـت؛ در نتیجـــه مکاتبه ای با 
بانـــک مرکـــزی انجـــام شـــد تـــا در تخصیص ارز تســـریع 
شـــود و همچنین امکان تبدیـــل نوع ارزها وجود داشـــته 
باشـــد.«وی افزود: »اخیـــراً برخی از واردکننـــدگان ارز 28 
هـــزار تومانـــی بـــرای واردات کاغـــذ دریافـــت کرده انـــد.« 
احمدونـــد دربـــاره میـــزان اعتبـــار یارانه های نمایشـــگاه 
در ســـال 1402 هـــم اظهـــار امیدواری کـــرده که بتـــوان با 
گفت وگو و مذاکرات منابع بیشـــتری بـــرای افزایش مبلغ 
یارانـــه در اختیار گرفت. با توجه بـــه افزایش قیمت کاغذ 
و کتـــاب، لازم اســـت یارانه ها را افزایش دهیـــم. امیدوارم 
منابـــع لازم در اختیـــار قـــرار بگیرد تـــا بتوانیـــم یارانه ها 
را افزایـــش بدهیـــم.« احمدوند بـــا بیان ایـــن مطلب که 
امســـال بخشـــی از یارانه هـــا بـــه خریـــد از کتابفروشـــان 
اختصـــاص پیـــدا می کند، گفـــت: »ایـــن یارانه جـــدای از 
یارانه ناشـــران اســـت، البته مبالغ نهایی نشـــده، چرا که 
در حـــال جـــذب مبلغ بیشـــتری هســـتیم.«احمدوند در 
بخش دیگـــری از گفته های خـــود با اعـــلام اینکه ممکن 
اســـت در ســـایت نمایشـــگاه کتاب، کالا با دو نـــرخ ارائه 
شـــود، گفت: »نمایشـــگاه کتـــاب هم بازاری اســـت مانند 
بازارهای دیگر و ممکن اســـت در خیلی از بازارها کالاهای 
دونرخـــی وجـــود داشـــته باشـــد. ممکـــن اســـت قیمت 
کتابـــی که کتاب فـــروش ارائه می دهد با قیمت ناشـــر در 
نمایشـــگاه مجازی کتاب متفاوت باشـــد که این مســـائل 
در نرم افـــزار قابـــل مدیریت اســـت. تلاش این اســـت که 
چنین آشـــفتگی هایی در نمایشـــگاه کتاب وجود نداشته 
باشـــد و مردم بـــا کالای دونرخـــی مواجه نشـــوند. ملاک، 

قیمت گـــذاری اســـت که ناشـــر انجـــام می دهد.«

اوایل اسفندماه گذشـــته بود که ساترا 
بـــه دنبال برگـــزاری نمایشـــگاه »رصتا« 
در حـــوزه رســـانه های صـــوت و تصویر 
فراگیر از تشـــکیل مجمعـــی به همین 
نـــام خبـــر داد. ایـــن خبـــر هر چنـــد در 
ابتـــدا جـــدی گرفته نشـــد، اما بـــا آغاز 
ســـال جدید و در پی تشکیل جلسات 
و مهیـــا کـــردن مقدمـــات انتخابـــات 
مجمـــع از ســـوی ســـاترا ظـــرف هفته 
گذشـــته، جنجال ها پیرامون این خبر 
افزایـــش یافت. انتشـــار بیانیه انجمن 
صنفـــی VOD در کنار اظهـــار نظرات 
فعـــالان  برخـــی  موضع گیری هـــای  و 
ایـــن حـــوزه، بـــازار انتقادهـــا بـــه رصتا 
را داغ کـــرد، امـــا نهایتـــاً بـــا مشـــارکت 
165 ســـکو از مجمـــوع 376 ســـکوی 
دارای مجوز از ســـاترا، مجمع مشورتی 
»رصتا« تشـــکیل شـــد. روزنامـــه ایران 
در گفت وگـــو بـــا مدیـــران پلتفرم های 
منتخـــب در انتخابات این مجمع، این 
انتقادات را بررســـی کـــرده و به عنوان 
ناظر بی طـــرف آمادگی خـــود را جهت 
بازتاب ســـایر نظـــرات اعلام مـــی دارد.

ساترا می خواهد رقیب خودساخته 
برای صنف ایجاد کند!

یکـــی از محورهـــای اصلـــی و اولیه این 
انتقـــادات، رقابـــت و جایگزینـــی رصتا 
بـــا انجمـــن صنفـــی VOD و دخالـــت 
در امـــور صنفی اســـت. در بیانیـــه اول 
اردیبهشـــت ماه انجمن صنفـــی در این 
باره آمده اســـت: »همچنان مشـــخص 
نیست مجموعه ساترا بدون صلاحیت 
قانونـــی با چـــه نیتی به دنبال تشـــکیل 
مجموعه رصتا و مداخله در امور صنفی 
و انجـــام وظایـــف تصریح شـــده بـــرای 

بخـــش خصوصی اســـت.«
کمیتـــه  ئیـــس  ر  ، نگـــر ا تو مجتبـــی 
اقتصاد دیجیتـــال مجلس نیـــز چهارم 
اردیبهشـــت ماه در ادامـــه ایـــن انتقاد با 
انتشـــار نامـــه ای سرگشـــاده خطاب به 
وزیر کشـــور این انتقـــاد را مطرح کرده و 
نوشـــته بود: »در جدیدترین تحرکاتی از 
این جنس فشارها، سازمان صداوسیما 
همه تـــلاش خـــود را بـــر آن نهـــاده که 
در کنـــار نهـــاد غیرقانونـــی ســـاترا، یک 
نهـــاد بـــه اصطـــلاح صنفـــی، بـــا حضور 
شـــرکت هایی که برای آنها مجوز صادر 
کرده اســـت، ایجـــاد نماید. متأســـفانه 
وضعیـــت مجوزدهـــی جهت تشـــکیل 

این نهاد به اصطـــلاح صنفی به گونه ای 
اســـت کـــه برخـــی از ایـــن پلتفرم ها به 
اندازه انگشـــتان دو دســـت کاربر فعال 
ندارند و ســـازمان صداوســـیما به دنبال 
انتخاب افرادی  است که حتی تخصص 
 VOD و تجربـــه چنـــد مـــاه اداره یـــک

فعـــال را نیز نداشـــته اند.«
مشارکت پلتفرم های بزرگ غایب 

در رأی گیری رصتا
امـــا شـــکل گیری ایـــن تلقی کـــه بعدها 
از ســـوی فعـــالان ســـوءتفاهم خوانـــده 
شـــد در اظهـــارات اولیه مدیران ســـاترا 
ریشـــه داشـــت. سعید مقیســـه در یکی 
از موضع گیری های خـــود در این رابطه 
در پاسخ به انتقادات مهدی عسگرپور، 
دبیر انجمن صنفی و مهـــدی کوهیان، 
حقوقـــدان حوزه رســـانه از مجمع رصتا 
با  عنـــوان »نهـــادی صنفـــی بـــا رویکرد 
خودتنظیم گـــری مشـــارکتی در حـــوزه 
صـــوت و تصویـــر فراگیـــر بـــا عضویت، 
حضـــور و مشـــارکت تمـــام رســـانه های 

دارای مجـــوز از ســـاترا« یاد کـــرده بود.
بـــا ایـــن همـــه رأی گیـــری رصتـــا آخـــر 
هفته گذشـــته انجام شـــد و نتایج این 
انتخابات که روز شـــنبه منتشـــر گردید، 
نشـــان داد که اگرچه ســـه پلتفرم اصلی 
بازار، بـــه عنوان کاندیـــدا در این مجمع 
شـــرکت نداشـــته اند اما طبق اطلاعات 
»ایـــران«، با توجـــه بـــه روش رأی گیری 
الکترونیکـــی رصتـــا، مشـــارکت در این 
انتخابـــات از ســـوی آنها صـــورت گرفته 

. ست ا

چرا باید با خودمان رقابت کنیم؟
آرش دارابیـــان مدیـــر ســـکوی »اپیزود« 
یکـــی از افـــرادی اســـت کـــه بـــه عنوان 
عضو اصلـــی مجمـــع رأی آورده اســـت. 
او در گفت وگـــو با »ایـــران« دربـــاره این 
انتقاد که ســـاترا بـــه عنـــوان ایجاد یک 
رقیب صنفی خودســـاخته برای انجمن 
صنفـــی اســـت، ضمـــن توضیـــح درباره 
تهیه اساسنامه در موضوعات غیرصنفی 
و تأکید بر اینکـــه رصتا فقط یک مجمع 
مشورتی اســـت، می گوید: »قرار نیست 
این مجمع جایگزین یـــا رقیب انجمن 
باشـــد. اینجـــا قـــرار اســـت شـــورایی 
داشـــته باشـــیم تـــا بخشـــی از کارهایی 
را کـــه ســـاترا دارد به خـــود اعضا محول 
کنیـــم. ایـــن یکـــی از کارهای ماســـت. 
بایـــد بـــرای تک تک ایـــن وظایـــف، رأی 
بگیریم و اساســـنامه بنویسیم و مصوبه 
بگذرانیم. اما بخـــش اصلی کار مجمع 
این است که بخشـــی از وظایف ساترا را 
برون ســـپاری کند تا خـــود اعضا بتوانند 
آن را مدیریـــت کننـــد. مثلاً بخشـــی از 
پایـــش محتوا یـــا تصمیم گیـــری درباره 

گروه فرهنگـــی/ وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـلامی از شـــرکت بیش از ســـه هزار 
ناشـــر داخلـــی و خارجی در نمایشـــگاه 
بین المللـــی کتاب تهـــران در این دوره 
خبـــر داده اســـت؛ حضـــوری کـــه بنا بر 
پیش بینـــی وی بازدیدی 5 تا 7 میلیونی 
را رقم خواهد زد. به گفته محمدمهدی 
اســـماعیلی، تاجیکستان میهمان ویژه 
ســـی وچهارمین دوره نمایشـــگاه کتاب 

  . ست ا
محمدمهدی اسماعیلی روز چهارشنبه 
در حاشـــیه جلســـه هیـــأت دولـــت با 
تبریک روز معلم و کارگر و گرامیداشـــت 
یـــاد و خاطـــره شـــهید مطهـــری گفت: 
اســـلامی  ارشـــاد  و  فرهنـــگ  »وزارت 
دوره  ســـی وچهارمین  آینـــده  هفتـــه 
نمایشـــگاه بین المللی کتـــاب تهران را 
در محل مصـــلای تهران برپـــا می کند. 
ایـــن نمایشـــگاه بزرگ ترین جشـــنواره 
فرهنگـــی نه تنهـــا در ایـــران بلکـــه در 
منطقه اســـت و پیش بینـــی حضور بین 

۵ تـــا ۷ میلیون بازدیدکننـــده را در این 
نمایشـــگاه ۱۰ روزه داریـــم.«

وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلامی بیان 
کرد:» با همـــکاری بخش های مختلف 
نظـــام یارانه ای برای خریـــد کتاب برای 
اقشـــار مختلف اعـــم از دانشـــجویان، 
اســـاتید و طلاب پیش بینی شده است 
تا چتر یارانـــه ای خرید کتـــاب افزایش 
یابـــد. در ایـــن دوره ۲۰۰ کتابفروشـــی  از 
طریق ســـامانه مجـــازی در نمایشـــگاه 
کتاب مشـــارکت دارند که ایـــن رویداد 

جدیدی به حســـاب مـــی آید.«
بحـــث  ر  د گاه  «  : د ا د توضیـــح  وی 
فـــروش کتـــاب ایـــن اتفـــاق می افتـــاد 
مبنی بـــر اینکـــه زنجیره کتاب شـــامل 
بـــا  شـــهر  ســـطح  در  کتابفروش هـــا 
ر  ضـــر دچـــار  نمایشـــگاه  برگـــزاری 
می شوند.«اســـماعیلی دربـــاره ادغـــام 
برخی خبرگزاری ها، خبری که از پیش 
اعلام شـــده بود نیـــز گفـــت:» در مورد 
ادغام خبرگزاری ها هم ایـــن اقدام را از 

آیا »ساترا« به دنبال ایجاد رقیبی به نام »رصتا« برای انجمن صنفی VOD است؟

ماجرای سوءتفاهمی به نام »نهاد صنفی خودتنظیم گر مشارکتی«!

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان کرد

پیش بینی  استقبال میلیونی از 
نمایشگاه کتاب تهران

فاطمه ترکاشوند
روزنامه نگار

گزارش

انجمن صنفی 
قرار است 

کارهای صنفی 
انجام دهد، 

اما در مجمع 
قرار است به 

ساترا کمک 
کنیم تا یک 

سری وظایف 
قانونگذاری 

انجام دهد و به 
نوعی در فرایند 

تنظیم گری 
مشارکت 

کنیم و بستر 
خودتنظیم گری 
ایجاد شود. این 
چیزی است که 

اصلاً در دایره 
فعالیت های 

انجمن صنفی 
قرار نمی گیرد

شرکت های 
چاپ باید با 
بهره گیری از 

مجموعه های 
دانش بنیان 

داخلی، 
وابستگی به 

خارج از کشور 
را به حداقل 

برسانند تا در 
نهایت، صفر 

تا صد این 
صنعت به 

دست توانمند 
جوانان خلاق 

ایرانی سپرده 
شود

تجربه همکاری با حسام محمودی از نگاه محمد حسین لطیفی

بازیگر »غریب« در 37 سالگی درگذشت
 گـــروه فرهنگی/ حســـام محمـــودی بازیگر جوان 
ســـینما و تلویزیـــون در حالـــی روز گذشـــته )12 
اردیبهشـــت ماه( بر اثر ایست قلبی در 37 سالگی 
درگذشـــت که فیلم »غریب« آخرین نقش آفرینی 
او در ســـینما ایـــن روزهـــا در حـــال اکران اســـت. 
او در ایـــن فیلـــم نقش یکـــی از دوســـتان قدیمی 
و همرزمان شـــهید محمـــد بروجردی در آشـــوب 
کردســـتان، غائله دموکرات و کومله و آزادســـازی 

ســـنندج را بازی کرده اســـت.
محمدحســـین لطیفی در گفت وگویـــی با »ایران« 

کـــه مشـــروح آن در روزهای آینده منتشـــر خواهد 
شـــد، دربـــاره انتخاب حســـام محمـــودی و تجربه 
همکاری با او گفت: »از شـــنیدن این خبر شـــوکه 
شـــدم و برایم غیرقابل باور بود. حسام محمودی 
را از ســـال ها قبل می شـــناختم اما »غریب« اولین 
و متأســـفانه آخرین همـــکاری ما بـــود. محمودی 
بازیگـــری توانـــا، قدرتمنـــد و دوســـت داشـــتنی و 
بســـیار آدم صبـــوری بـــود. این صبـــر و راز عجیب 
نگاه و چشـــمانش، گیرا بود. اگر قـــرار بود فیلمی 
درباره حضرت مســـیح)ع( بســـازم قطعاً او را برای 

ایـــن نقـــش انتخـــاب می کـــردم. دنیایـــی حرف 
در چشـــمانش بـــود و در عیـــن بـــا حال ســـکوتی 

لب.« بر 
کارگـــردان »غریب« در پاســـخ بـــه ســـؤالی درباره 
و  ی  د محمـــو م  حســـا ی  گفت وگـــو یـــن  خر آ
گلایه هایـــش درباره شـــرایط ســـاخت ایـــن فیلم، 
توضیـــح داد: »مـــن از همـــکاری بـــا حســـام لذت 
بردم. بخشـــی از گلایه های او درباره کوتاه شـــدن 
نقـــش اش بـــه خاطـــر حـــذف حـــدود 20 دقیقـــه 
از نســـخه اکـــران فیلـــم اســـت. قـــرار اســـت این 

بخش ها در نســـخه ای که در پلتفرم ها به نمایش 
درمی آیـــد به صورت کامل منتشـــر شـــود. واقعیت 
این اســـت که فیلم درباره شـــهید بروجردی بود و 
شخصیت محوری قصه ایشـــان بود و بقیه در کنار 
او قرار داشـــتند. با وجود ایـــن اگر گلایه ای هم بود 
ای کاش همان روزها ســـر صحنه مطرح می شـــد. 
به هر حال حســـام آرام بود و سعی کرد در آرامش 

نقش اش را درخشـــان بـــازی کند.«
حســـام محمودی نخســـتین بار با ســـریال »گاهی 
به پشـــت ســـر نگاه کن« مازیـــار میـــری بازیگری را 

تجربـــه کرد و پس از آن با مجموعه »گرگ و میش« 
همایون اسعدیان شناخته شـــد. این بازیگر سال 
گذشته با دو فیلم »عطرآلود« هادی مقدم دوست 
و »غریب« در چهل و یکمین جشنواره فجر حضور 
داشـــت که احتمـــالاً آخرین فعالیت او در ســـینما 
بود. »رمانتیســـم عمـــاد و طوبا«، »آســـتیگمات«، 
»ســـد معبـــر«، »مـــرگ ماهـــی«، »امـــروز«، »حـــق 
ســـکوت«، »مـــردن بـــه وقـــت شـــهریور«، »شـــب 
بیـــرون« و »خســـته نباشـــید!« از دیگـــر فیلم های 

ســـینمایی حســـام محمودی بود.
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اینکـــه بندهای حمایتی ســـاترا شـــامل 
کدام دســـته از VODها بشـــوند.«

مهران ده نمکی مدیر پلتفـــرم »آیو« هم 
معتقد اســـت، مدیـــران ســـاترا همواره 
تأکیـــد کرده انـــد کـــه ایـــن مجمـــع قرار 
نیســـت بـــه حوزه هـــای صنفـــی ورودی 
داشـــته باشـــد. او می گویـــد: »مـــا طـــی 
جلســـاتی کـــه بـــا مهنـــدس مقیســـه 
داشـــتیم، تصریح کردند کـــه رصتا هیچ 
برنامه ای بـــرای تبدیل شـــدن به صنف 
یا دخالت در اقدامات صنفـــی را ندارد و 
ما هم نمی خواهیم رقیـــب خودمان در 

صنف شـــویم.«

مشارکت و مشورت در 
تصمیم سازی که مهم تر است!

و  کارگـــردان  مرادحســـینی،  ســـامان 
تهیه کننـــده فیلـــم و مدیـــر 3 ســـکوی 
تـــی وی« و  تـــی وی«، »شـــهر  »روســـتا 
»ITTV« هم معتقد اســـت، در اهداف 
مجموعـــه هیـــچ اشـــاره ای به مســـائل 
صنفی نشـــده و هدف مشـــورتی مجمع 
رصتا در حوزه تصمیم ســـازی برای آینده 
VODهـــا، اهمیتـــی بالاتـــر و جدی تـــر 
دارد کـــه به قـــدر کافی مســـئولیت آن را 
بـــزرگ می کنـــد. او می گویـــد: »اهداف 
مجمـــع را مـــرور کنیـــد، هیچ اســـمی از 
موضوعات صنفی نیامده و ســـاختار آن 
هم اصلاً ســـاختار صنفی نیســـت. آقای 
مقیســـه هم گفتند مـــا از وزارت کشـــور 
استعلام گرفتیم و وزارت کشور هم اصلاً 
ایـــن مجمـــع را صنفی ندانســـته اســـت 
بلکـــه وظیفـــه آن اقدامات شـــورایی در 
حوزه های راهبردی اســـت. این موضوع 

اصـــلاً اشـــکال قانونی هم نـــدارد.«
ســـکوهای شـــرکت کننده در انتخابات 
رصتـــا معتقدنـــد کـــه این مجمـــع برای 
مشـــورت دادن بـــه ســـاترا در حوزه های 
مربـــوط بـــه زیرســـاخت های قانونـــی و 
مســـائل حکمرانـــی رســـانه های صوت 
و تصویـــر فراگیـــر تشـــکیل شـــده و قرار 
نیســـت با صنـــف خودش رقابـــت کند. 
دارابیـــان ضمـــن تأکید بر اینکـــه خود او 
همزمـــان عضو صنف اســـت و با اعضای 
دیگـــر ارتباطـــی دوســـتانه و مســـتمر 
دارد، تصریـــح می کنـــد: »اگـــر رقیـــب یا 
جایگزین انجمن صنفـــی بود لااقل من 

یکـــی اصلاً شـــرکت نمی کـــردم.«

ترس ناشی از بی اعتمادی را کنار 
بگذاریم و تعامل کنیم

مدیر پلتفـــرم آیو با رد انتقـــادات، هدف 
رصتـــا را کمک به توســـعه اکوسیســـتم 
می دانـــد و می گویـــد: »ایـــن نگرشـــی 
کـــه ایجاد شـــده کاملاً اشـــتباه اســـت و 
مســـیر ما از تعامل می گذرد. این تعامل 

مســـتلزم این است که دوســـتان با هم 
گفت وگـــو کننـــد و هدف شـــان کمـــک 
به حل مســـائل باشـــد. اعضای انجمن 
دوســـتان مـــا هســـتند و در پروژه هـــای 
مختلـــف یکدیگـــر را می بینیـــم و با هم 
همکار هســـتیم. باید این جنگ دورادور 
را کنـــار بگذاریـــم و کمک کنیـــم تا این 
اکوسیستم به بهترین نحو شکل بگیرد 

و پیـــش برود.«
مدیـــر روســـتا تـــی وی تصریـــح می کند: 
ق  تفـــا ا یـــن  ا می کنـــم  فکـــر  مـــن  «
عادلانه تریـــن و ســـنجیده ترین اقدام در 
ایـــن حوزه بـــود و هر جایگزیـــن دیگری 
می توانســـت بدتر از این حالت باشـــد. 
مـــن از مدیـــران ســـاترا تشـــکر می کنم 
کـــه ایـــن فضـــا را بـــاز کردنـــد و فکـــر 
می کنـــم انصـــاف در این مســـأله رعایت 
شـــده اســـت. تصور مـــن این اســـت که 
ســـاترا انعطاف پذیـــر اســـت و آنهـــا هم 
رفت وآمد دارنـــد و موضوعات را به بحث 
می گذارنـــد، اما احســـاس می کنم تمام 
این اتفاقـــات به علت وجـــود یک ترس 
مبهم اســـت که مثلاً ســـاترا می خواهد 
کار صنفـــی انجام دهـــد. امـــا این ترس 
ناشـــی از بی اعتمـــادی اســـت کـــه باید 
ترمیـــم شـــود. برخـــی از دوســـتان مـــا 
هســـتند که باید این ترس را از خودشان 
دور کننـــد و تـــرس از جایگزینی رصتا به 

جای صنـــف را کنـــار بگذارند.«

اعضای صنف مخالفتی با حضور در 
رصتا نداشتند

مدیـــر اپیـــزود همچنین می افزایـــد: »ما 
اصـــلاً صنف عجیـــب و غریـــب و بزرگی 
نیســـتیم. همدیگـــر را می شناســـیم و 
می بینیم و آنقدر با هم دوســـت هستیم 
کـــه همدیگـــر را به اســـم کوچـــک صدا 
کنیـــم. به نظـــرم اگر دلخـــوری ای وجود 
داشـــت دســـت کم تمـــاس می گرفتنـــد 
مـــا  گـــوش  بـــه  را  مخالفت شـــان  و 
می رســـاندند. اما ایـــن کار را هم نکردند. 

جهت اطـــلاع بگویـــم در دوره انتخابات 
قبلـــی انجمـــن صنفـــی مـــن در هیـــأت 
رئیسه هم بودم. در انجمن کمیته ای به 
نام توســـعه بـــازار داریم کـــه بنده رئیس 
همان کمیته هم هســـتم. قرار نیســـت 
در رصتا چیزی بســـازیم که بـــا خودمان 

رقابـــت کنیـــم. آنجا خانه ماســـت.«

مجمع مشورتی ساترا می توانست 
انتصابی باشد و نه انتخابی!

مرادحســـینی ضمـــن تقدیـــر از ابتـــکار 
عمـــل ســـاترا بـــرای گزینـــش اعضـــای 
و  بـــی  نتخا ا ت  ر صـــو بـــه  مجمـــع 
 : هـــد می د توضیـــح   ، بـــی نتصا ا نـــه 
یـــا  افـــراد  می توانـــد  ســـازمانی  »هـــر 
انجمن هایـــی را بـــه عنوان شـــوراهای 
مشـــورتی انتخـــاب یـــا اساســـاً انتصاب 
کند. ببینید نکته این اســـت که ســـاترا 
می توانســـت اصـــلاً ایـــن مجمـــع را به 
صـــورت انتصابی فعـــال کنـــد و بگوید 
ایـــن پلتفرم هایـــی کـــه دوســـت دارم، 
مشـــاور من در ایـــن حوزه ها هســـتند. 
بالاخـــره هـــر مدیـــری در ایـــن کشـــور 
مشـــاورانش را خودش انتخاب می کند 
و ایـــراد قانونـــی هم نـــدارد. اما ســـاترا 
تصمیـــم گرفـــت ایـــن فراینـــد را به رأی 
بگـــذارد و انتخابات را هم در میان خود 

پلتفرم هـــا برگـــزار کنـــد.«

ساترا زیرساخت های قانونی اش را 
برای تشکیل رصتا تقویت کند

دارا بیـــات دربـــاره تفـــاوت کار صنفی در 
انجمـــن بـــا کارهـــای مشـــورتی در رصتا 
توضیـــح می دهد: »انجمـــن صنفی قرار 
اســـت کارهای صنفی انجام دهد، اما در 
مجمع قرار است به ســـاترا کمک کنیم 
تا یک ســـری وظایف قانونگذاری انجام 
دهد و بـــه نوعی در فراینـــد تنظیم گری 
مشـــارکت کنیم و بستر خودتنظیم گری 
ایجاد شـــود. این چیزی اســـت که اصلاً 
در دایـــره فعالیت هـــای انجمـــن صنفی 

قـــرار نمی گیـــرد. البتـــه ایـــن اتفـــاق 
اماواگرهایـــی دارد، مثـــل اینکه ســـاترا 
باید بتوانـــد ضوابط و زیرســـاخت های 
خـــودش را از لحـــاظ قانونـــی تنظیم و 
محکم کنـــد. چون هنـــوز در این زمینه 
ســـؤالاتی وجـــود دارد، مثـــل اینکـــه آیا 
ساترا اساســـاً حق دخالت در این حوزه 
را دارد و اصلاً وجودش قانونی هست یا 
نه. اول باید این مســـائل، حل و شفاف 
شـــود و بعد از آن در این قسمت ها هم 
قوانینـــی که مصـــوب می کنیم بـــه اجرا 
دربیایـــد و بـــه نفـــع همـــه طرف هـــای 

ذی نفع و ذی حق باشـــد.«

سیاست های بیانی غلط، 
سوءتفاهم را دامنه دار کرد

ده نمکی اما بخشـــی از سوءتفاهم های 
پیش آمـــده را ناشـــی از سیاســـت های 
بیانـــی اشـــتباه ســـاترا و اطلاع رســـانی 
نادرســـت می داند و توضیـــح می دهد: 
»فضاســـازی هایی کـــه ایجـــاد شـــد و 
بخشـــی از آن بـــه سیاســـت های بیانی 
اشـــتباه دوســـتان ســـاترا برمی گشت، 
این مســـأله را بـــا این چالش هـــا روبه رو 
کرد. امـــا از ابتدا هـــم قرار بـــود رصتا را 
به عنوان مجمع مشـــورتی در حوزه های 
راهبـــردی بـــرای ســـاترا ببینیـــم. ایـــن 
مجمع مشـــورتی می تواند در شوراهایی 
کـــه ســـاترا در حال تشـــکیل آنهاســـت 
کمک رســـان باشـــد و این کمک رسانی 
نـــه تنها برای اعضـــای آن می تواند مفید 
باشـــد بلکه برای سایر دوســـتانی که در 
انجمن حضـــور دارند هم کمک رســـان 
باشد.«مراد حســـینی هم بـــر امر صحه 
می گـــذارد و معتقد اســـت: »بایـــد این 
ســـوءتفاهم را کـــه در جاهایـــی هم به 
نارســـایی اطلاع رسانی بازمی گردد، حل 
کنیـــم. اتفاقاً بخشـــی از وظیفه مجمع 
هم همین اســـت که برای کارهای خود 
شـــورای اطلاع رســـانی داشـــته باشد تا 

این مســـائل پیـــش نیاید.«

روی خط نمایشگاه کتاب تهران

مجموعه وزارت فرهنگ و ارشـــاد شروع 
کردیم. در اولیـــن گام اکنون خبرگزاری 
رضوی، شبســـتان و کتاب طبق همین 

سیاســـت در حـــال ادغام هســـتند.«

تجهیزات صنعت چاپ باید به 
دست توانمند جوانان خلاق ایران 

تولید  شود
محمدمهدی اســـماعیلی وزیر فرهنگ، 
ظهر روز چهارشنبه سیزدهم اردیبهشت 
ماه همزمان با هفته کارگر و  در آســـتانه 
برگـــزاری ســـی و چهارمین نمایشـــگاه 
کتـــاب تهـــران در حاشـــیه بازدیـــد از  

چاپخانـــه کیمیـــای نقـــش المـــاس بـــا 
اشـــاره بـــه ارتقای ســـطح کمـــی و کیفی 
فعالیت های صنعت چاپ کشور گفت: 
وزارت فرهنـــگ خـــود را موظف می داند 
چالش هـــای پیـــش روی صنعت چاپ 
کشـــور را در همفکـــری بـــا اهالـــی ایـــن 

صنعت بـــه طـــور کامل مرتفـــع کند.
وزیـــر فرهنـــگ بـــا یـــادآوری نشســـت 
نوروزی خود با دســـت اندرکاران صنعت 
چـــاپ گفـــت: اهالـــی صنعـــت چـــاپ 
می تواننـــد بـــا احصـــای آیین نامه هـــا 
و قوانیـــن مـــورد نیـــاز و ارائـــه آن بـــه 
دفتر چاپ و نشـــر معاونـــت فرهنگی، 

زمینـــه طرح مشـــکلات صنعـــت چاپ 
را  دولـــت  فرهنگـــی  کمیســـیون  در 
فراهـــم کننـــد. اســـماعیلی بـــا بیـــان 
اینکـــه بـــه آینـــده صنعت چاپ و نشـــر 
کشـــور امیـــدوار اســـت، تأکیـــد کـــرد: 
شـــرکت های چـــاپ باید بـــا بهره گیری 
از مجموعه های دانـــش بنیان داخلی، 
وابســـتگی بـــه خـــارج از کشـــور را بـــه 
حداقل برســـانند تـــا در نهایـــت، صفر 
تـــا صد ایـــن صنعت به دســـت توانمند 
جوانـــان خـــلاق ایرانی ســـپرده شـــود. 
از ســـوی دیگر بـــرای تغییر نســـل های 
قبلی ماشین آلات صنعت چاپ کشور، 

گام های اساســـی برداشته خواهد شد.
وی در پایان به ارتقای شـــأن دبیرخانه 
شـــورای پاسداشـــت زبـــان و ادبیـــات 
فارســـی با حضور معاون امور فرهنگی 
وزارت فرهنـــگ اشـــاره کـــرد و افـــزود: 
شـــورای پاسداشـــت زبـــان فارســـی با 
جدیـــت پیگیـــر مصوبـــات جلســـات 
شـــورا اســـت که در این راســـتا تعامل 
و هماهنگـــی بـــا نهادهـــا و ارگان هـــای 
مختلـــف از اهمیت خاصـــی برخوردار 
از  اســـت و در مجمـــوع امیدواریـــم 
ایـــن پس نمادهـــای هویتـــی و ملی در 
شهر ها جلوه بیشـــتری داشته باشند.

سینما
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